

NOUVELLES/NEWS

SOCIETY FOR THE STUDY OF ARCHITECTURE IN CANADA
SOCIÉTÉ POUR L'ÉTUDE DE L'ARCHITECTURE AU CANADA

Editor/Rédacteur, Ann Thomas, 10 Driveway, Apt. 907, Ottawa K2P 1C7

Tome/Volume 3

Number/Numéro 5

October/octobre 1977

BOOK REVIEWS

Would anyone interested in writing short (approx. 500 words) reviews of books on Architectural History, Preservation, Urban Planning, Technology and Interior Design, submit their names, addresses and particular area of interest to me. We do receive books to be reviewed from time to time and I would certainly encourage publishers to send material if I had a list of potential reviewers at hand. The books, of course, become the personal property of the reviewer. (The ed.)

CANADIAN VICTORIAN SOCIETY

Olga Williams, architect and teacher of architecture and design at the Ontario College of Art, was approached whilst attending the annual Victorian Society Summer School in London, on the subject of establishing a Victorian Society in Canada. Anyone interested in the foundation of such a society should contact Mrs. Williams c/o The Ontario College of Art, 100 McCaul Street, Toronto, M5T 1W1, phone (416) 920-1842.

MEETINGS AND CONFERENCES, NOVEMBER AND DECEMBER 1977

Nov.
2-5 Association pour l'avancement des sciences et des techniques de la documentation - "La rationalisation des services documentaires québécois" (Secrétariat de l'ASTED, 360, rue Le Moyne, Montréal, Québec H2Y 1Y3 (514) 844-8023). In Montreal.

RECENSIONS DE LIVRES

Nous recherchons des gens intéressés à écrire de courtes recensions (env. 500 mots) de livres traitant d'histoire de l'architecture, de conservation, d'urbanisme, de technologie et de conception d'intérieurs. Veuillez faire parvenir vos nom et adresse à la Rédaction, et mentionner les sujets qui vous intéressent, Bien entendu, les livres recensés deviennent la propriété du recenseur.

SOCIÉTÉ VICTORIENNE DU CANADA

Un groupe intéressé à fonder une Société victorienne au Canada a abordé Olga Williams, architecte et professeur d'architecture et de design à l'Ontario College of Art, lors des cours d'été de la Victorian Society à Londres. Les intéressés peuvent contacter Mrs. Williams, Ontario College of Art, 100 McCaul Street, Toronto (Ontario) M5T 1W1; tél. (416) 920-1842.

REUNIONS ET CONFÉRENCES, NOVEMBRE ET DÉCEMBRE 1977

2-5 Association pour l'avancement des sciences et des techniques de la documentation - "La rationalisation des services documentaires québécois" (Secrétariat de l'ASTED, 360, rue Le Moyne, Montréal (Québec) H2Y 1Y3 (514) 844-8023. A Montréal.

6-9 Conference on Urban Transport Service Innovations - sponsored by the Transportation Research Board (TRB, 2101 Constitution Ave., Washington, D.C. 20418, U.S.A.) In San Diego, Ca.

6-10 Canadian Urban Transit Association Fall Meeting/ L'Association canadienne de transport urbain assemblée d'automne (H.E. Brown, CUTA/ACTU, 1138 Bathurst St., Toronto, Ont. M5R 3H2 (416) 534-9511). At Laval, Quebec.

15-18 Alberta Association of Municipal District and Counties Annual Meeting (J.D. Edworthy, Sec. Mgr., AAMDC, 8230-105 St., Edmonton, Alta. T6E 4X8 (403) 433-4461). In Edmonton.

22-30 Urban Design and Environmental Planning - organized by the Metropolitan Association of Urban Designers and Environmental Planners (Robert Schumacher, MAUDEP, P.O. Box 722, Church St. Station, New York, N.Y. 10008). In Russia - exact locale not specified.

Dec. 5-8 "Urban Transportation Science Innovations" - Conference organized by the Transportation Research Board (TRB 2101 Constitution Ave., Washinton, D.C. 20418, U.S.A. Mrs. Ling Suen, Chief Systems Studies Division, Urban Transportation Research Branch, Transportation Development Centre, 1000 Sherbrooke St. West, Montreal, Quebec (514) 283-4071). In San Diego, Ca.

6-9 nov. Conférence on Urban Transport Services Innovations - Organisée par le Transportation Research Board, 2101 Constitution Ave., Washington, D.C. 20418, U.S.A. A San Diego, Ca.

6-10 nov. Assemblée d'automne de l'Association canadienne de transport urbain/Canadian Urban Transit Association. H.E. Brown, ACTU/CUTA, 1138 Bathurst St., Toronto (Ont.) M5R 3H2 (416) 534-9511. A Laval, Québec.

15-18 nov. Assemblée annuelle de l'Alberta Association of Municipal District and Counties. J.D. Edworthy, AAMDC, 8230-150 St., Edmonton (Alberta) T6E 4X8 (403) 433-4461. A Edmonton.

22-30 nov. Design urbain et planification de l'environnement, conférence organisée par la Metropolitan Association of Urban Designers and Environmental Planners. Robert Schumacher, MAUDEP, P.O. Box 722, Church St. Station, New York, N.Y. 10008. En Union soviétique, lieu à déterminer.

5-8 dec. "Urban Transportation Science Innovations" - Conférence organisée par le Transportation Research Board, 2101 Constitution Ave., Washington, D.C. 20418, U.S.A. Mrs. Ling Suen, chef de la Division de recherche, transport urbain, Centre de recherche et de développement, Transports Canada, 1000 ouest, rue Sherbrooke, Montréal (Québec), (514) 283-4071. A San Diego, Ca.

NEWS OF MEMBERS

Martin Segger, SSAC member, has co-authored a book on the Crystal Garden, Victoria. See book list for further details.

NOUVELLES DE NOS MEMBRES

Martin Segger, membre de la SEAC, a collaboré à un livre sur le Crystal Garden de Victoria. Voir la liste des livres pour plus de détails.

VISUAL AIDS

Carman Educational Associates Limited is distributing a filmstrip-cassette and slide series by Diana Wyllie Ltd. of London, England. This two-part series is a survey of recently renovated and recycled buildings in England and Scotland. Accompanying booklets expand on the variation, giving more detailed information, further readings, architectural credits and black and white photographs of the visuals. The visuals include interiors, exterior and incorporate old prints. The two-part filmstrip-cassette series is obtainable for \$48.00 and the slide-cassette series for \$75.00. Carman Educational Associates Limited, 8074-A Islington Avenue, Pine Grove, Ontario L0J 1J0 Telephone (416) 851-1367.

POSITION SOUGHT

Architectural Historian M.A. History of Architecture, Cornell University, 1973. Work experience includes both academic and practical involvement with the History of Architecture. Visiting lecturer, McGill University, Department of Art History (1973-75, 1976-77: Modern Architecture, Baroque and Rococo Architecture, Neoclassicism, Romanticism and Realism, Honours Seminars on Art Nouveau and 20th Century Architecture); University of Tennessee (Winter 1973, Survey Courses in Architecture); Cornell University (1971-72 Teaching Fellow in the History of Architecture). Presently preparing an article on the Cincinnati Music Hall, based on Cornell M.A. thesis, which will be published the summer of 1978 in the Cincinnati Historical Society Bulletin to commemorate the hall's centennial. Architectural Historian for the Downtown Development and Preservation Project in Providence, Rhode Island, 1976. Assisted with the preparation of feasibility studies for the adaptive re-use of buildings, prepared architectural surveys and provided technical assistance to individuals and groups interested in the re-vitalization of the downtown area. Prepared nomination forms for the listing of significant buildings in the National Register of Historic Places. Contact: Robert T. Gifford, Apartment 205, 3455 Aylmer Street, Montreal, Quebec, H2X 2B5.

DOCUMENTS VISUELS

La compagnie Carman Educational Associates Limited distribue un film sur cassette et une série de diapositives produits par Diana Wyllie Ltd, de Londres (Angleterre). Ces deux documents illustrent les édifices rénovés ou recyclés récemment en Angleterre et en Ecosse. Des brochures complètent la documentation visuelle, en donnant une liste de livres de référence, les noms des architectes et des reproductions en noir et blanc. Les documents visuels montrent des intérieurs, des extérieurs, et d'anciennes gravures. On peut obtenir le film pour la somme de \$48 et le diaporama pour \$75, à l'adresse suivante: Carman Educational Associates Limited, 8074-A Islington Avenue, Pine Grove (Ontario) L0J 1J0. Téléphone: (416) 851-1367.

RECHERCHE UN POSTE

Historien d'architecture. Maîtrise en histoire de l'architecture, Université Cornell, 1973. Expérience académique et pratique. Conférencier invité à l'Université McGill, département d'histoire de l'art (1973-75, 1976-77: architecture moderne, baroque et rococo, néo-classicisme, romantisme et réalisme, spécialisation en art nouveau et architecture du 20e siècle); Université du Tennessee (hiver 1973, cours de relevé d'architecture); Université Cornell (1971-72, chargé de cours en histoire de l'architecture). Prépare actuellement un article sur la salle de concert de Cincinnati, qui sera publié à l'été 1978, dans le Bulletin de la Société d'histoire de Cincinnati, pour commémorer le centenaire de la salle. Historien d'architecture pour les travaux de conservation du centre-ville de Providence, Rhode-Island, 1976. A collaboré à la préparation de l'étude des possibilités de ré-utilisation des édifices, préparé des relevés architecturaux et fourni des conseils techniques à des groupes et des individus intéressés à la restauration du centre-ville. A rédigé les formulaires de présentation pour la demande d'inclusion de certains édifices dans le Répertoire national des lieux historiques. Veuillez contacter: Robert T. Gifford, app. 205, 3455, rue Aylmer, Montréal (Québec) H2X 2B5.

PRINTED SOURCE MATERIAL FOR CANADIAN
GOVERNMENT BUILDINGS

C.J. Taylor, Member, Public Works
Historical Society

Public buildings form a large part of the historic architecture in Canada and many of these, such as post offices, customs houses, office buildings, and armouries, have been constructed for the Canadian government. These buildings, even the pre-Confederation ones, have documentation relating to their construction because of the abundance of records kept by various government departments. Most of these records are in the form of written or unpublished documents and those more than thirty years old are deposited in the Public Records Division of the Public Archives of Canada. But much useful information pertaining to the construction of these buildings can also be found in published documents. This latter category is usually an annual report of a government department and its form makes it much more readily available to the researcher than the first category. The sheer volume of printed government documents, however, coupled with the complex and shifting areas of responsibility of various government departments may serve to defeat the researcher. This article actually grew out of my own bafflement with government records which led to discussions with the reference librarian at the National Library of Canada and research into the history of government organization. I began by preparing some notes as my own guide and then wrote these up as a guide to other researchers.

The basic reference book for printed government sources is Canadian Government Publications, a Manual for Librarians by Marion Villiers Higgins, American Library Association, Chicago, 1939. (The Library of Congress Catalogue number is Z1375, C2, H6.) 'Higgins', as the librarians call it, is a descriptive guide to the location and use of government publications. It also provides an excellent summary of the organization and history of the civil service. The first three chapters of the book are entitled: Use, Distribution and Care of Canadian Government Documents; Government Organization; and Publications of Legislative Bodies. The remaining fifteen chapters discuss the government departments giving their organization and publications.

LA DOCUMENTATION SUR LES EDIFICES
DU GOUVERNEMENT CANADIEN

C.J. Taylor, membre de la Société
d'histoire pour l'étude des con-
structions publiques.

Les édifices publics occupent une place importante dans l'architecture historique au Canada; plusieurs d'entre eux (bureaux de poste ou des douanes, édifices à bureaux et salles d'armes) ont été construits expressément pour le gouvernement canadien. Il existe une documentation sur la construction de ces édifices, même sur ceux qui datent d'avant la Confédération, étant donné l'abondance de registres tenus par les ministères gouvernementaux. La plupart des registres sont des documents manuscrits ou inédits. Ceux qui datent de plus de trente ans sont conservés à la division des archives fédérales des Archives publiques du Canada. On peut aussi trouver beaucoup d'information utile dans les documents publiés, par exemple les rapports annuels des ministères, qui sont beaucoup plus facilement accessibles. Mais la quantité monumentale des publications gouvernementales, s'alliant à la complexité des structures et au caractère mouvant des domaines de responsabilité des ministères, a de quoi décourager le chercheur. Submergé par cette complexité, j'ai fait appel au service de référence de la Bibliothèque nationale, ce qui m'a amené à entreprendre des recherches sur l'histoire de l'organisation gouvernementale. J'ai commencé par prendre quelques notes pour m'y retrouver, puis j'ai écrit cet article afin de faciliter la tâche d'autres chercheurs.

Le livre de référence de base sur les imprimés du gouvernement s'appelle Canadian Government Publications, a Manual for Librarians par Marion Villiers Higgins, American Library Association, Chicago, 1939. (Numéro de catalogue de la bibliothèque du Congrès: Z1375, C2, H6.) Ce volume que les bibliothécaires appellent le "Higgins", est un guide descriptif qui explique la façon de trouver et utiliser les publications gouvernementales. Il contient aussi un excellent résumé de l'organisation et de l'histoire de la fonction publique. Les trois premiers chapitres s'intitulent: Use, Distribution and Care of Canadian Government Documents; Government Organization; Publications of the

For information on a particular government building the researcher may want to consult the annual report of the relevant government department, for example, the Report of the Minister of Militia and Defense on the building of an armoury. It has been my experience, however, that the department concerned does not usually interest itself in the construction of a building as this responsibility normally lies with the Department of Public Works.

Before plunging into the documents of this department it is first best to have some knowledge of its organization and development. In addition to 'Higgins', there are few works which treat this subject. An excellent history of public works in Canada in the pre-Confederation period can be found in J.E. Hodgetts, Pioneer Public Service, An Administrative History of the United Canadas, 1841-1867, University of Toronto Press, Toronto, 1955. As well as providing a concise overview of the evolution of public works, it provides a useful analysis of the fluctuating responsibilities of the Commissioner and Chief Engineer. Its companion book by the same author, The Canadian Public Service: a Physiology of Government, 1867-1970, University of Toronto Press, ca. 1973, is much less useful to the architectural researcher, being mainly a theoretical analysis of government organization. Its worth lies in the fact that it and its companion are the most readily available discussions of civil service departments. A more practical but rarer guide to the Department of Public Works is K.M. Cameron, Public Works in Canada under the Department of Public Works, King's Printer, Ottawa, 1939.

For a ready reference to the various phases of organization of the public works department in Canada, the following summary is given: The origins of the Department of Public Works pre-date 1839 when a Board of Works was created in Lower Canada. A similar board existed in the United Province of Canada after 1841. Up until this time the Board of Works' involvement in public buildings was minimal as it concerned itself primarily with the construction of roads, bridges, canals, harbours, timber slides, etc. In 1846 the Board of Works was replaced by a Commissioner and Assistant Commissioner of Public Works and by

Legislative Bodies. Les quinze autres décrivent la structure et les publications des divers ministères.

Pour des renseignements sur une édifice spécifique, le chercheur voudra peut-être consulter le rapport annuel du ministère concerné, par exemple, le Rapport du ministre de la Milice et de la Défense, au sujet d'une caserne militaire. Mais j'ai appris par expérience que les ministères ne s'intéressent habituellement pas à la construction d'un édifice, puisque la responsabilité en incombe à celui des Travaux Publics.

Avant de s'enfoncer dans les documents de ce ministère, il est préférable d'avoir une certaine idée de sa structure et de son évolution. En plus du "Higgins", il existe peu d'ouvrages sur ce sujet. Le livre de J.E. Hodgetts, Pioneer Public Service, An Administrative History of the United Canadas, 1841-1867, (University of Toronto Press, Toronto, 1955), trace un excellent historique des travaux publics au Canada pour la période précédant la Confédération. En plus d'une vue globale de l'évolution des travaux publics, il contient une analyse utile de la fluctuation des responsabilités attribuées au Commissaire et à l'ingénieur en chef. Du même auteur, The Canadian Public Service: a Physiology of Government, 1867-1970, (University of Toronto Press, ca. 1973), est beaucoup moins utile à la recherche en architecture, étant surtout une analyse théorique de l'organisation gouvernementale. La valeur principale des deux livres réside dans le fait qu'ils sont les plus facilement accessibles de tous les volumes sur l'évolution de la fonction publique. Mentionnons un guide plus pratique mais plus difficile à dénicher, à savoir l'ouvrage de K.M. Cameron, Public Works in Canada under the Department of Public Works, l'Imprimeur du roi, Ottawa, 1939.

On y donne le résumé suivant de l'évolution du ministère des Travaux publics au Canada: "Les origines du ministère des Travaux publics remontent à avant 1839, lorsqu'on institua au Bas-Canada un Conseil des Travaux. Un conseil semblable exista dans la Province du Canada après 1841. Jusqu'à cette date, la participation du Conseil à la construction d'édifices publics fut minimale, car

1847 public works administration was building and erecting court houses and jails in Canada East.

By the 1850's new post offices and customs houses were being built throughout the province. In 1859 a Department of Public Works was created headed by a Commissioner of Public Works. Confederation ushered in a new federal Department of Public Works, headed by a minister, and given responsibility for all public works not under the supervision of the province, such as canals, roads, bridges, lighthouses, etc. In 1879 railways and canals were assigned to the department organized to supervise them, lighthouses went to the Department of Marine and Fisheries, penitentiaries to the Department of Justice, smaller drill halls and armouries to the Department of Militia and Defence.

Within the Department of Public Works, the responsibility for public buildings rested with the Assistant Chief Engineer and Architect, F.P. Rubidge, until 1871 when Thomas S. Scott was appointed Architect of the Department of Public Works. This title was changed to Chief Architect in 1872 and since that time the building and maintenance of most federal government buildings has been supervised by the Chief Architect's Branch of the Department of Public Works.

The principal publication of the Department of Public Works is cited as: Canada. Public works, Department of. Report. 1841 - (V.1). The years 1841-1860 are found in the Appendices to the Journals of the Legislative Assembly; 1861-1924 in Sessional Papers; 1925 - in annual departmental reports, although individual volumes were published prior to this. After 1871 the Report contains an appendix or section which is the report of the Chief Architect. "The Chief Architect's Report" lists buildings which have been constructed in the previous fiscal year and gives some detail of their design. It also describes additions and alterations to existing government buildings. This publication is available at principal libraries in Canada but rarely in a complete collection outside of Ontario.

Among the publications of the Department of Public Works are two General Reports which are of special interest to architectural researchers. The first, General Report of the Commissioner of Public Works for the

il se préoccupait davantage des routes, ponts, canaux, installations portuaires, glissoirs à bois, etc. En 1846, le Conseil des Travaux fut remplacé par un Commissaire et un Assistant Commissaire aux Travaux publics et dès 1847, des palais de justice et des prisons furent construits et érigés dans l'Est du Canada sous l'égide de cette administration.

Dès les années 1850, de nouveaux bureaux de poste et de douanes étaient en construction un peu partout dans la province. En 1859, le Service des Travaux publics fut créé, avec à la tête un Commissaire. La Confédération vit naître un nouveau ministère fédéral, celui des Travaux publics; le Commissaire fut remplacé par un ministre responsable de toutes les constructions ne relevant pas des provinces: canaux, routes, ponts, phares, etc. En 1879 les chemins de fer et les canaux furent confiés au nouveau ministère, les phares allèrent à celui de la Marine et des Pêcheries, les pé-iteuciers à celui de la Justice, et les petites salles d'armes au ministère de la Milice et de la Défense.

A l'intérieur du ministère des Travaux publics, la responsabilité des édifices publics incombait à l'assistant ingénieur en chef et architecte, F.P. Rubidge, jusqu'en 1871 quand Thomas S. Scott fut nommé architecte du ministère des Travaux publics. Ce titre fut remplacé par celui d'architecte en chef en 1872 et depuis lors la construction et l'entretien de la plupart des édifices fédéraux incombent à la surveillance du bureaux de l'architecte en chef du ministère des Travaux publics.

La principale publication du ministère des Travaux publics est citée comme suit: Canada. Public Works, Department of. Report. 1841 - (V.1). On trouvera les années 1841 à 1860 dans les Appendices au Journal de l'Assemblée législative; 1861 à 1924 dans les "Sessional Papers"; et 1925 dans les rapports annuels du ministère, bien que des volumes distincts aient été publiés antérieurement. Après 1871, les rapports annuels contiennent en appendice ou en section supplémentaire le rapport de l'architecte en chef. On y trouve la liste des édifices construits au cours de l'année financière précédente, et certains détails de leur architecture, ainsi

Year Ending 30th June 1867, is a summary of the work done by the outgoing provincial Department of Public Works for the new federal government. Cited as: Canada.

Public Works, Department of. Report, 1867., it lists all the public buildings inherited by the federal government from the old Province of Canada. An Appendix by F.P. Rubidge describes Rideau Hall. Another Appendix by G.F. Baillairge, C.E. describes the government buildings erected before 1867. He gives, in many instances, the date of construction, the architect, the builder, the cost, and a description of the building. The General Report to the Minister of Public Works from 30th June, 1867 to 1st July 1882, should be a standard reference book for architectural historians in Canada. Cited as: Canada. Public Works, Department of. General Report 1867-1882; it contains the "Report on Public Buildings throughout the Dominion" by Thomas Fuller, Chief Architect. Fuller's report is an inventory of all buildings owned by the federal government, giving a brief description of each building, its date of construction and in many cases, the architect. As in the annual "Chief Architect's Report", the buildings are organized by province and town. I am not certain of the availability of these General Reports but they can be obtained on inter-library loan.

Of lesser significance to the researcher of public buildings than the Department of Public Works, but still useful, is the Auditor-General. The annual report, cited as: Canada. Auditor-General's Office. Report of the Auditor General... 1878-(V.1)., includes an account of all expenditures of the government for the previous fiscal year. Some reports are more detailed than others but it is sometimes possible to find an itemized list of expenditures for specific government buildings. This information can provide invaluable information about the original interior of a building.

qu'une description des ajouts et des modifications apportés à des édifices existants. On trouve cette publication dans la plupart des bibliothèques canadiennes, mais la collection en est rarement complète ailleurs qu'en Ontario.

Parmi les publications du ministère des Travaux publics, en voici deux qui intéresseront particulièrement les chercheurs: Le General Report of the Commissioner of Public Works for the Year Ending 30th June 1867, qui résume les travaux exécutés par le précédent ministère provincial pour le nouveau gouvernement fédéral. Cité comme suite: Canada. Public Works, Department of. Report, 1867; il énumère les édifices publics dont le gouvernement fédéral a hérité de la province du Canada. En appendice, une description de Rideau Hall, par F.P. Rubidge et une liste des édifices érigés avant 1867, par G.F. Baillairgé, I.C. Ce dernier donne aussi dans bien des cas la date de construction, le nom de l'architecte et de l'entrepreneur, le coût et une description de l'édifice. Le General Report to the Minister of Public Works from 30th June 1867 to 1st July 1882, devrait être un classique pour les historiens de l'architecture. Cité comme suit: Canada. Public Works, Department of. General Report 1867-1882; ce livre contient un autre rapport, celui de l'architecte en chef Thomas Fuller, "Report on Public Buildings throughout the Dominion", qui fait l'inventaire des édifices appartenant au gouvernement fédéral, les décrit brièvement, donne la date de construction et souvent le nom de l'architecte. Comme dans le rapport annuel, les édifices sont inventoriés selon la province et la ville. On peut les obtenir par prêt inter-bibliothèque.

Le chercheur pourra aussi consulter les rapports annuels de l'Auditeur général: Canada. Auditor General's Office. Report of the Auditor General ... 1878 - (V.1)., sur les dépenses gouvernementales de l'année financière précédente. On y trouve parfois une liste détaillée des dépenses de construction, ce qui fournit une information précieuse sur l'intérieur original de certains édifices.

BOOKS/LIVRES

Canadian

Pierre Berton, Carolyn Smyly, Terry Reksten, Alistair Kerr, Martin Segger, Stuart Stark and Renold Knowlton. The Crystal Gardens - West Coast Pleasure Palace, Crystal Gardens Preservation Society, (n.p.), (1977). 200 illus., Hardcover Limited Edition: limited to 250 copies. Gold-stamped hard cover. Signed and numbered with special blueprint endpapers. \$40.00. Softbound edition: \$7.95. Can be obtained by sending cheques or money order to: "The Crystal Gardens Preservation Society", 30 Bastion Square, Victoria, B.C. V8W 1H9. Contains an historical survey of iron and glass architecture from the Crystal Palace (1851) to the Crystal Garden (1925).

CANADIAN - FALL PUBLICATIONS

Campbell, Dorothy. Toronto: Cabin to Highrise, House of Grant, \$3.95 paper, 64 pp, 60 illus., "A visual record of Toronto's changing architectural styles."

Harrington, Lyn and Richard. Covered Bridges of Central and Eastern Canada, M.H.R., \$6.95, 100 pp, 60 b/w, 4 colour photos.

Mackenzie, Lois and Kim Ondaatjie. Old Houses of Ontario, Gate, \$24.95, 192 pp, 170 illus. (covers log cabins to ornate mansions).

Veillette, John and Gary White. Early Indian Village Churches: Wooden Frontier Architecture in British Columbia, UBC, \$27.00 cloth, \$15.00 paper. Includes discussion on missionaries, church style and construction methods, restoration and preservation.

Watkins, T.H. and Ronald Woodall. Taken by the Wind: Vanishing Architecture of the West, General Publishing, \$29.95, 256 pp, 437 illus. Over 400 full colour photos.

American

(Obtainable from the S.A.H., 1700 Walnut Street, Room 716, Philadelphia, PA. 19103.)

Brown, Elizabeth Mills. New Haven: A Guide to Architecture and Urban Design, \$5.45 U.S.

Feldman, Arthur M.; Grossman, Grace C.; Rader, Lauren W., et als. Faith and Form: Synagogue Architecture in Illinois, \$9.00 U.S.

David Gebhard, Roger Montgomery, Robert Winter, et. als. A Guide to Architecture in San Francisco and Northern California, \$8.45 U.S.

Harby, Stephen W. Norwich, Connecticut: A Guide to its Architecture, \$3.45 U.S.

Neil, J. Meredith. Saints and Odd-fellows: A Bicentennial Sampler of Idaho Architecture, \$4.45 U.S.

New Orleans Chapter, AIA. A Guide to New Orleans Architecture, \$6.45 U.S.

O'Gorman, James F. This Other Gloucester: Occasional Paper on the Arts of Cape Ann, Massachusetts, \$6.45 U.S.

Page, Charles Hall and Associates Inc. Santa Cruz Historic Building Survey, \$6.00 U.S.

Sprague, Paul E. Guide to Frank Lloyd Wright and Prairie School Architecture in Oak Park, \$3.00 U.S.

General

Charles B. Wood III Inc. Antiquarian Booksellers. Nineteenth Century Architectural Books with Special Sections on International Fairs and Expositions 1851-1930; Landscape Architecture 18th-20th Century; Furniture and Interiors 18th-20th Century, Catalogue Forty, 1977.